

စဉ်ရပ်ထိုင်ကပ်သူးဂုဏ်စိတ်ဟူးတံဂဲ၊ လါယူ၊ - လါဆီးကထိဘၢ် ၁၇၇၇

စဉ်ရပ်ထိုင်ကပ်သူးဂုဏ်စိတ်ဟူးတံဂဲ၊ ဆံမုဒ်သူးခိဉ်ကျိဉ်ဖိကွီ(နံ)ဘၢ်ကွဲ(နံ)ဆတ်ဆိကမိဉ်ထဲတဂါမိ၊ လါဆနဲဝဲ လါဆဲရကတၢ်ပၢ်ဆါဆဲတၢ်ဆိကတီၢ်ကွဲၢ်ဆါသုခိဉ်ဖျိတၢ်မၤလီၤဖးပုၤအဖုအဂီၢ်တဖၣ်လၢဟး(ဒ်)စၢ်ထံ ကျိ (Hudson River) ဆကၢ်ခိဉ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဆတ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤမုဒ်ဝဲကဟူးဂဲဝဲစးထီၣ်လၢခဲန့ၣ်ဆူကလံၤထံးတက ပၤ, ထီၣ်ဆူၣ် ဖျု(နံ)ကမ (Lake Champlain), တၢ်ထီၣ်ဒူးန့ၣ်ထံၢ်ခိဉ်ဒါဂီၢ်ကပ်သူးကလၢ (Fort Ticonderoga) ဝံးဒီးကလဲၤလီၤဝဲဆူ ကလၢထံးခဖျဟး(ဒ်)စၢ်ထံကျဲဆူအ(လၢ) ဘၢနာ (Auauay) န့ၣ်လၢ. ဖန့ၣ်အဝကမၤယုၤမၤသကးတၢ်ဒး စၢၤ(ရ) ဝုလယၢ် ဟိဉ်ဝံ (Sir William Howe), လါဆဟူးဂဲဝဲစးထီၣ်လၢဝဲညူၤလီၤဆူကလံၤစိးတကပၤ, ဒီးဘဲရဲၣ်ဆဲး(စ်) ထံၣ် လဲးကွၢ်, လါဆဟဲလီၤဆူမုဒ်ထီၣ်တခီလၢမိဉ်ဟိဉ်ကျိဉ်တဘီၣ်န့ၣ်လီၤ. မုဒ်နာသက့ဒ်န့ၣ်ဒီး, ဟိဉ်ဝံစးထီၣ်မၤဝဲဆူတၢ် ဟူးတံဂဲတခါလၢကဒူးန့ၣ်ဝဲမၤလဲးလဲးလဲး (Philadelphia) ဆကီၢ်ဒီးဆဲးတတုၤထီၣ်ဆူဆဲး(လဲ)ဘၢနီၣ်နီၣ်တဘီၣ်ဘၢ, ဒီး ဆဲး(စ်)ထံၣ်လဲးကွၢ်တခီလၢတၢ်မုဒ်လၢတဆိဉ်လၢဆူပုၤဘၢတၢ်တၢ်ဆသးလၢဖိး(ထံ) စဲးဝဲ(စ်)ဆတ်ထီၣ်ဒူးဆါသတူၢ်လၢ လၢ ၂၁ သီဆတ်ပုၤဒီးတၢ်ဆိဉ်သဖိဆါလၢကဂုၤက့ၤဆဲးဆူခဲန့ၣ်လီၤ.

ဝဲ ဘၢ်ကွဲ(နံ)ထီၣ်ဒူးန့ၣ်ဝဲထံၣ်ခိဉ်ဒါဂီၢ်ကပ်လၢဆထီၣ်ဒူးန့ၣ်ဝဲညီကဒ်ဒီးချုသဒဲးလၢဆထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲထီၣ်တၢ်ဆဲးကလုာ်ဆသး သဟိဉ်ဝံအလီၢ်ခဲ, ဆဲးလီၤဟူးဂဲဝဲဆူကလံၤထံးတကပၤ, မၤနၢၤကွဲၢ်ဝဲဆူကလံၤထံးတကပၤ, မၤနၢၤကွဲၢ်ဝဲဆူကလံၤထံးတကပၤ(ဒ်)ထၢ် /Labbardton) ဒီးဆိဉ်ဖျိးကွဲၢ်ဝဲ(ထံ)ဆဲးနီ (Forts Anne) ဒီးဖိး(ထံ)ဆဲး(ဒ်)ဝဲ (Edward)ဆသးလၢဆသးလီၢ်သူးကျဲ ဟဖဲန့ၣ်လီၤ. ဝံးဒီးဆတ်ဘျီဂုၤတီၢ်ဘၢဆဲးထီၣ်လၢကွဲၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဟဲၣ်စဉ်ဆသး (Hessians) (ကျဲမနဲသူးဒီးလဲ သးတဖၣ်) ဆသးကျိတကျိလၢဆဲးဆူထီၣ်ဝဲလၢကလုာ်ဒူးဘဲန့ၣ်(နံ)ထၢ်(နံ)ဆဲးဘၢတၢ်မၤနၢၤကွဲၢ်ဆါလၢသူးမုဒ်တဖၣ်လၢသူး ခိဉ်ကျိဉ်ဖိကွီ(နံ)စတၢ်(စ်) (John Stark) ဒီး သူးခိဉ်ဒါဂီၢ်ဝဲ(ထံ)ဝဲနာ (Seth Warner) ဟဆူဝဲန့ၣ်လီၤ. ဘၢ်ကွဲ(နံ) လီၤကဒီးဝဲဆူကလံၤထံးတကပၤခိဉ်ဝဲဟၢ်စၢ်ထံကျိဉ်ဒီးဆိလီၤက့ၤဆသးမုဒ်တဖၣ်ဘူးဒီးစတုဝီထၢ် (Stillwater), ညူၤလီၤ ကီၢ်စဲၣ်လၢမုဒ်ဆါတနဲအံၤ, တၢ်လီၢ်ဝဲဆူကလံၤထံးတကပၤလၢဟိဉ်ဂျိဉ်ကူး(ထံ) (Horatio Gates), လၢတၢ်တီၣ်ထီၣ်ဆါ လၢဖဲ လဲးခူၤဝါလၢအလီၢ်ခဲဆဲးရကသူးခိဉ်တဂါဆသးဆဲးထီၣ်ထီၣ်ဆဲးလီၤဆဲးလဲးဝဲ(စ်)ဟဲး(ထံ) (Bemis Heights) တၢ်လီၢ် န့ၣ်လီၤ. ဘၢ်ကွဲ(နံ)ကျဲးစးခိဉ်ဖျိဝဲဆူကလံၤထံးတကပၤဆူတဖၣ်ဖဲ(စ်) (Freeman) ဆဲးလီၢ် (ဝဲးပတုဘၢ် ၁၉ သီ) ဆူတ တီၤဒီးဝဲ(စ်)ဟဲး(ထံ) (ဆီးကထိဘၢ် ၇ သီ) တတီၤန့ၣ်လီၤ. ဆတ်ကျဲးစးခိဉ်မၤလၢဆဲးလၢဂီၢ်ကွဲၢ်ဝဲန့ၣ်, ဒီးတြဲးထံး(ရှ်) သူးခိဉ်ဆဲးထီၣ်လီၤဆသးလၢဆနီၣ်ဂံၢ်စၢၤလီၤဒီးဘၢတၢ်ကဝီၤဆဲးဒီးဂုၤက့ၤဆဲးတသ့လၢဘၢဆဲး, ဟဲးလီၤကွဲၢ်ဆူကလံၤ ဝဲဆီးကထိဘၢ် ၁၇ သီ, ၁၇၇၇ နံၣ်ဆဲးန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဟံကမၤဟံဒိဉ်စိးဆတ်မုဒ်တၢ်ခုဉ်

ဆဲးရကတၢ်ပၢ်ဆါဆဲတၢ်ဒူးဝဲဝဲ ၁၇၈၃ နံၣ်, ဘၢ်ဆဲးဆဲးရကတၢ်ကီၢ်စၢ်ဖိဉ်ဒီးဆဲးရကတၢ်ဆဲးယၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒူးလီၢ်ဆသးဒ် ဒ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ကဆိကတီၢ်ကွဲၢ်တၢ်ဒူးလၢညူၤလီၤဆကီၢ်, ဆဲးရကတၢ်ကီၢ်စၢ်ဖိဉ်ထံၣ်လီၢ်တဲကျဲၤသကးတၢ်ဒီးထံကီၢ်ယုဘျီ သိဉ်မုၤကရၢဘၢသးဒီး ဖိး(ထံ) စဲးဝဲ(စ်)ဆဲးလံးယၢ် (Treaty of Fort Stanwix) ဝဲ ၁၉၇၈ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဆဲးရကတၢ် ကီၢ်စၢ်ဖိဉ်တခီဖိဉ်ပျဲၤဝဲဒ်တၢ်မၤလဲးယၢ်ဆဲး, ဖိဉ်ဒူးယၢ်ဝဲဒ်ဆဲးရကတၢ်ဆဲးယၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်တုၤလၢတၢ်ဆူကလံၤတၢ်ဒူး တၢ်ယၢ်ဆူပုၤလီၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်တစု, ဒီးမၤပျဲၤမၤဖူးမၤဆူဝဲထံကီၢ်ယုဘျီကရၢဆဲးဆဲးသ့ၣ်တဖၣ်လၢကဆဲးလီၤမၤလၢလံး ယၢ်ဆဲးဆဲးန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤဆူဝဲစၢ်ကီၢ်ထံကီၢ်ယုဘျီဆဲးရကတၢ်ဆဲးလီၤကွဲၢ်ဆတ်ယုထီၣ်တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲတဖၣ်ဆူ ဆိဉ်ဟါယိဉ်ဒီး ဝဲစဲးလၢနီၣ်နီၣ်န့ၣ်တကပၤ, လၢဆမုဒ်မုဒ်တကပၤတၢ်မၤလဲးထီၣ်တၢ်လီၢ်ဆတ်မၤသီထီၣ်က့ၤန့ၣ်လီၤ. တကးဒ်ဘၢ, တၢ်ဟံပနီၣ်စၢ်ကီၢ်ပုၤဆဲးရကတၢ်ဆဲးယၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်ဆဲးပုၤလၢဆဘၢထွဲဒီးတခီထံတခီကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢဆ ကီၢ်ဆဲးတဖၣ်လီၢ်ဆသးဒီးဆဲးရကတၢ်ကီၢ်စၢ်ဖိဉ်န့ၣ်လီၤ. ၁၇၈၄ နံၣ်ဆဲးလံးယၢ်ဆဲးတကတီၢ်ပီၤဒူးဆိဉ်ထီၣ်ဝဲဆိဉ်ဟါယိဉ်ဆဲး ရကတၢ်ဆဲးယၢ်ဖိတၢ်ဒူးစးထီၣ်လၢ ၁၇၈၀ နံၣ်တဖၣ်ဒီး ၁၇၉၀ နံၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

၁၇၈၈ ဒီး ၁၇၉၀ နံၣ်လံးယၢ်ဆဲးကီၢ်ကးကရၢသ့ၣ်တဖၣ်

ဝဲကီၢ်ဆဲးရကတၢ်ပၢ်ဆါဆဲအလီၢ်ခဲ, ဖိး(ထံ)စဲးဝဲ(စ်) (Fort Stanwix) ဆသးကလၢဘၢတၢ်စူးကီၢ်က့ၤဆါလၢပုၤဆဲးရ ကတၢ်ဆဲးယၢ်ဖိဆတ်ရလီၢ်မုဒ်လီၢ်ဆကီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဝဲန့ၣ်တၢ်လီၢ်လွံၤတီၤဆဂုၤဆဲးဆဲးတၢ်ထံၣ်လီၢ်တဲကျဲၤဆါနီၣ်ညူၤလီၤကီၢ်စဲၣ် ယုဒီးဆိ(နံ)ဆဲး (Oneida), ဆိနီ(နံ)ဒ်ကံ (Onondaga), ဒီးခဲယုဉ်ကံ (Cayuga) လၢဆတဆိဉ်ဒီးဖဲဒ်ဒ်ဂုၤပခိဉ်ဆ တၢ်ဆၢၣ်လီၤဟ့ၣ်ဆဲးဘၢန့ၣ်လီၤ. လၢဆဲးတၢ်လီၢ်တဲကျဲၤဆဂုၤဆဲးတဖၣ်ဆဲးဘၢတၢ်လီၢ်က့ၤဆါလၢ ၁၇၉၄ နံၣ်ခဲန့ၣ်ဒ်ကွဲၢ်ဆ လံးယၢ် (1794 Treaty of Canandaigua) ဆူန့ၣ်လီၤ. ဆူမဲးညါနံၣ်ကိးနံၣ်ဒူးသ့ၣ်တဖၣ်ဝဲလါပုၤထီၣ် ၁ သီန့ၣ် ပုၤဆိ(နံ)ဆဲးဖိ, ဆိနီ(နံ)ဒ်ကံဖိ, ဒီးပုၤခဲယုဉ်ကံဖိတဖၣ်ဟဲဆူဖိး(ထံ)တဲး(စ်)ယုဒီးခဲးလၢညူၤလီၤကီၢ်စဲၣ်သ့ၣ်တ ဖၣ်လၢကမၤန့ၣ်ဘၢဝဲတနီၣ်တဘီၣ်ဆဲးသ့ၣ်ဆဟိဉ်ခိဉ်လီၢ်ဆူကလံၤတဖၣ်ဆကီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်ဆဲး, ဟိဉ်ခိဉ်လီၤလၢဆ ဘၢတၢ်ဆိးထီၣ်ဆါလၢဆဲးရကတၢ်ဆဲးယၢ်ဖိ-ညူၤလီၤကီၢ်စဲၣ်တၢ်သးလီၤပလီၢ်ဆဲးဟ့ၣ်ဝဲဆဲးလၢတၢ်ကရူၣ်ထံးတီၢ်ကျိးဒိဉ်သ့ၣ် တဖၣ်, တကတီၢ်ပီၤဒူးဆိဉ်ထီၣ်ဝဲဆဲးရဲၣ်ထံးတီၢ်ကျိးဒိဉ် (Erie Canal) ဝဲ ၁၈၂၇ နံၣ်န့ၣ်လီၤ.

၁၇၈၄ နံၣ်ဆဲးလံးယၢ်ဆဲးယုဒီးထံကီၢ်ယုဘျီသိဉ်မုၤကရၢ တၢ်ဂီၢ်တၢ်ဖိဉ်တဖၣ်, လၢ U.S. National Archives



တၢ်ဂၢ်ခိၣ်သ့ၣ် တဖၣ်လၢ ဖိး(ထံ)စတဲဝံး(စံ)တၢ်စံၣ်စိၤတဲစိၤအပူၤ

၁၇၅၈ - ဩဒီးထံးဘီထီၣ် ဖိး(ထံ)စတဲဝံး(စံ) သးကလၢ, လၢသးမၤသံဘီတဖၣ်ထီၣ်ဒုးမၤန့ၣ်ပဲၣ်စ့ၣ်အသးကလၢတဖၣ်ပဲ ခုစတၢၣ် (Kingston), ဆီထီၣ်ရဲၣ်ယီၣ် (Ontario) (၁၇၅၈ နံၣ်), ဆိၣ်စတဲဝံးကိၣ် (Oswego), နီး နံၣ်ကၢၣ်ရၢၣ် (Niagara) (၁၇၅၉ နံၣ်), နီး စုၢ်(နံ)လီၤရဲၣ်(စံ)ကျိ (St. Lawrence River) နီး စိ(နံ)တြဲ(လ်) (Montreal) (၁၇၆၀ နံၣ်) န့ၣ်လီၤ.

၁၇၆၈ - တၢ်ထံၣ်လိာ်တဲကျဲၤသကိးကီၢ်ဆၢအလံာ်ပံးပာ် (Boundary Line Treaty) ဖဲဖိး(ထံ) စတဲဝံး(စံ)နီးထံကီၢ်ယု ဘၣ်အကလုာ်အန့ၣ်အိၣ်အိၣ်တၢ်လိာ်တဲကျဲၤ အလဲးကဲနံၣ် (Allegheny) နီးဆိၣ်ဟါယီၣ် (Ohio) ထံကျိတဖၣ်အမုၢ် ထီၣ်ဒီးကလံာ်ထံးလၢတၢ်သ့ၣ်လီၤဆီလီၤသးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်ပံးပာ်အံၤဒုးသ့ၣ်ထီၣ်သးဟ့ၣ်ကလုာ်အန့ၣ်လၢအဂၤလၢအဆိၣ် ဆိးဖဲတၢ်လိာ်သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

၁၇၇၇ - တၢ်ကပီၤပာ်ဖိး(ထံ)စတဲဝံးအံၤစးထီၣ်အသးဖဲလၢအီၣ်ကူၢ် ၃ သီအနံၣ်န့ၣ်လီၤ. ကဲး(နံ)စံးဘီး(ထံ) (Gansevoort) အၢၣ်လီၤအသးလၢကဖိၣ်ကျဲၤပာ်ဖိး(ထံ)အသးကလၢအံၤ “တုၤလၢအကတၢ်” တစုန့ၣ်လီၤ. ဆဲး(စံ)ထံၣ် လဲးက့ၢ်ပာ် ကတီၢ်ကွဲၣ်အတၢ်ကပီၤပာ်တၢ်လိာ်အံၤပဲ ၂၁ သီအတီၢ်ပူၤပူၤကွဲၣ်အလီၢ်ခဲဒီးဖျိအခဲကၢၤဖဲသ့ၣ်တဖၣ်ဟံးထီၣ်သးဘူးအီၣ်ထီၣ်အသး အလံာ်လၢကမၤအုၣ်ထီၣ်သးဂံၢ်ဘါအလံာ်န့ၣ်လီၤ.

ဆိၣ်ရဲးစခါနံၣ်တၢ်ဒုး (Battle of Oriskany), ဖဲလၢအီၣ်ကူၢ် ၆ သီ, အံၤမုၢ်ဩဒီးထံး(ရှ်)ဒီးအုၣ်ယၢ်သးဖိတဖၣ်ဘၣ်သကိးခဲလိာ် အသးဒီးသးဖိ ၈၀၀ ဂၤလၢ နံၣ်ခိၣ်လဲးဟ့ၣ်ခဲမၤအတၢ်တီၣ်ခိၣ်ရိၣ်ဖဲဖိလၢ, နီၣ်ဆၢတၢ်လၢတၢ်ကမၤရဲၣ်မၤတူၣ်ဖျးထီၣ်ကွဲၣ်ဖိး(ထံ) စတဲဝံး(စံ)အသးကလၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. သးမုၢ်လၢဖိး(ထံ)စတဲဝံး(စံ)အသးကလၢတဖၣ်န့ၣ်လီၤဂ့ၢ်အုၣ်တၢ်လၢပုၤသးတီၣ်ဒီး ဩဒီး ထံး(ရှ်)ဒီးအုၣ်ယၢ်ဖိအသးတၢ်လိာ်တဲကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

၁၇၇၉ - သးမုၢ်သံၣ်ဘီလၢအဘၣ်တၢ်တီၣ်ခိၣ်ရိၣ်ဖဲအီၣ်လၢသးခိၣ်ကျဲၢ် ကျိ(နံ)စုၢ်လံာ်ဝဲ (John Sullivan) ဒီး ကျဲ(စံ)ခလု ထၢ်(နံ) (James Clinton) တဖၣ်ထီၣ်ဒုးလီၤပီၤကွဲၣ်ပဲၣ်အီၣ်နီၣ်အံၤ (Onondaga) လၢထံကီၢ်ယုဘၣ်ကရၢအထံအဂီၢ် အသးကံၢ်ပူၤ, လၢတၢ်မၤကၢၣ်က့ၢ်တၢ်လၢတၢ်ထီၣ်ဒုးမိၣ်ဟီၣ်တၢ်ပၤခိၣ်အဆိၣ်န့ၣ်လီၤ. အုၣ်ယၢ်ဖိအတၢ်ထီၣ်ဒုးထီၣ်ဒါလိာ်အသးအံၤ အုၣ်ထီၣ်ကီၢ်ထီၣ်ပဲဒုးနးကလဲာ်န့ၣ်လီၤ.

၁၇၈၄ - လံာ်ပံးပာ်လၢတၢ်ဆဲးစုပနီၣ်လၢဖိး(ထံ)စတဲဝံး(စံ)အံၤဆိကတီၢ်ကွဲၣ်တၢ်ဒုးလၢထံကီၢ်ယုဘၣ်ကရၢအကလုာ်အန့ၣ်လၢ ဖဲတၢ်ဒုးအဆၢကတီၢ်မုၢ်ဝဲဩဒီးထံး(ရှ်)အသံၣ်မုၢ်, ဒီးမၤအုၣ်အသံၣ်လၢကဟ့ၣ်လီၤအလီၤကွဲၣ်ပဲၣ်ကမၤမုၢ်အတၢ်ယုထီၣ်လၢက ဒီးန့ၣ်ဘၣ်ညူၤယီၤကီၢ်စံၣ်မုၢ်န့ၣ်ဒီးဆိၣ်ဟါယီၣ်ထံကျိအကလံာ်ဖိးတကပဲလဲလၢန့ၣ်လီၤ.

၁၇၈၈ - ညူၤယီၤကီၢ်စံၣ်ထံၣ်လိာ်တဲကျဲၤတၢ်ဘၣ်ပးဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဂ့ၢ်ပီၤလုာ်ဒီးဆိ(နံ)အံၤဖိဒီးဆိနီ(နံ)ဒၢ်ကံၢ်ဖိဖဲဖိး(ထံ) စတဲ ဝံး(စံ), ဒီးမၤ န့ၣ်ပဲအုၣ်ယၢ်အတၢ်လိာ်တဲကျဲၤတဖၣ်လဲာ်လဲာ်ကွဲၣ်ကွဲၣ်, ဒီးလၢတၢ်မၤအံၤအပူၤအၢၣ်မဲာ်တၢ်လီၤန့ၣ်တၢ် ဒီးဖဲဒးရၢၣ်အ ပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါ ဒီးအုၣ်ယၢ်ဖိအတၢ်သဘူၤခဲဖုလၢန့ၣ်လီၤ.

၁၇၉၀ - ပုၤအီၣ်(နံ)ဒၢ်ကံၢ်ဖိဒီးပုၤခၢၣ်ယုာ်ကၢၣ် (Cayuga) ဖိတဖၣ်မၤတၢ်အၢၣ်လီၤဘၣ်ပးဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဂ့ၢ်ပီၤလၢတၢ်ထံၣ်လိာ်တဲ ကျဲၤသကိးတၢ်အီၣ်အပူၤဒီးညူၤယီၤကီၢ်စံၣ်ဖဲဖိး(ထံ)စတဲဝံး(စံ)န့ၣ်လီၤ. တၢ်လိာ်တဲကျဲၤတၢ်မၤန့ၣ်အီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤအါ ကီၢ်ဂီၢ်န့ၣ်တၢ်ဆါလီၤကွဲၣ်အီၣ်အံၤဒီးကဟ့ၣ်က့ၢ်တၢ်ဒုးတၢ်ယၢ်အဒုၣ်ကမၤတဖၣ်အဂီၢ် မ့တမ့ၢ် ဟ့ၣ်မၤစၢၤကွဲၣ်သးဖဲသံၣ်ဖိတဖၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်နံၣ်ကျဲၤအသးကလၢအတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဘီထီၣ်တဖၣ်

မုၢ်မဆါတနံၣ်အံၤဖိး(ထံ)စတဲဝံး(စံ)အီၣ်ဖျါဝဲအါတက့ၢ်အပူၤကွဲၣ်ဖဲအခဲကတၢ်ပာ်ဆၢအီၣ်ပဲအဆၢကတီၢ်အသးန့ၣ်လီၤ. ဝုၢ်ရီမုၢ် (City of Rome) ဒီးထံလိာ်ကီၢ်ပူၤတၢ်ကွဲၣ်ကီၢ်အကရၢၢ်တၢ်ဖဲတၢ်မၤ (National Park Service) မၤသကိးတၢ် တၢ်လၢကဘီထီၣ်ပဲသးကလၢနီၣ်ကီၢ်လၢ ၁၇၇၆ နံၣ်တတီၤအဒိလၢအလီၤပလိာ်လိာ်အသးလီၤတၢ်လီၤဆဲး, နီၣ်ဖျါစူးကါတၢ်ရဲၣ် တၢ်ကျဲၤဒီးလံာ်လဲာ်စရီအဂီၢ်ထံးခိၣ်ဘီထီၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နီၣ်လဲၣ်ဂ့ၢ်, တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အဒီးလီၤခၢၣ်သးတဖၣ်, သးပၤတၢ်အဒီးတဖၣ်, စါလံာ်သန့ (sally port), တၢ်ဟးလီၤဟံၣ်ဖိ, ဒီး (ravelin) တဖၣ်တၢ်တဘီထီၣ်က့ၢ်အီၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤတၢ်ဖိၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤန့ၣ်ကျဲၤအပူၤသ့ၣ်တဖၣ်မုၢ်ပဲဒုးနီၣ်ဝဲာ်ခဲလၢလံာ်ဖျါကွဲၣ်ကွဲၣ်လၢလံာ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤအဂီၢ်, လၢအဟံၣ်ဖျါထီၣ်ပဲသးကလၢ အံၤအက့ၢ်အဂီၢ်အခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်, လံာ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျဲၤလၢတၢ်ကျဲၤလီၤအီၣ်တဖၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ပဲတၢ်ပီးတၢ်လီၤတဖၣ်လၢတၢ်ထဲ ဖျါထီၣ်အီၣ်လၢတီၢ်ဩသန့ၣ်လၢလံာ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်တီထံ- တၢ်လိာ်အံၤအီၣ်ဖဲလၢကရၢဖးထီၣ်ဒီးထံကျိၤအဘၣ်စၢၤ, မုၢ်ဒီးသိးဒီးဟီၣ်ခိၣ်အသုတလီၤလံာ်အုၣ်ထံကျိၤအပူၤတဂ့ၢ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တီၢ်ခိၣ် (Bastion) - မုၢ်ပဲန့ၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်အသန့ၣ်တဖၣ်လၢအဆိၣ်ထီၣ်ထီၣ်အသးလၢ ဖိး(ထံ)သးကလၢအကပဲန့ၣ်လီၤ.

ဒၢးဖိ (Casemate) - မုၢ်ပဲတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအဘီထီၣ်အီၣ်လၢဖိး(ထံ)သးကလၢအန့ၣ်အပူၤအကပဲအံၤဒီးကဟံ ကီၢ်တၢ်ဖိတၢ်လံာ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ် မ့တမ့ၢ် လၢကဒုးအီၣ်ဒုးဆိးပုၤတီၢ်ခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကျဲၤဒီးသး (Covered Way)- မုၢ်ပဲကျဲၤတကလုာ်လၢအဆိၣ်ဝဲတရဲးတၢ်ပူၤကျိၤဒီးဘၣ်တၢ်ဒီးသးအီၣ်လၢတီၢ်ဖျါကွဲၣ်ကီၢ်ဖဲလၢအ ဘၣ်တၢ်ဒုးအီၣ်ထီၣ်အီၣ်လၢကၢၢ်လၢတၢ်ဘီထီၣ်ဟံးအီၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤတၢ်စူးကါအီၣ်လၢတၢ်ဟံးလီၤခိၣ်ရူၤသးဒီး သးမုၢ်သံၣ်ဘီ ဝဲတရဲးဖိး(ထံ)သးကလၢန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂူၣ် (Curtain Wall) - မုၢ်ပဲတၢ်ခိၣ်ဂ့ၢ်ခၢၣ်သန့ၣ်လၢအဒုးစဲဘူးတီၢ်ခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ပူၤထံကျိၤ - မုၢ်ပဲထံကျိၤလၢအဆိၣ်လၢဖိး(ထံ)သးကလၢအန့ၣ်ကပဲတက့ၢ်တခီ မ့တမ့ၢ် ဝဲဒုးမုၢ်ဒီးသိးဒီးကမၤ တၢ် တၢ်ပဲဒုးဒါအတၢ်ဟံးထီၣ်ဒုးတၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ပူၤဖျါလၢတၢ်ကခးဖိဖျါ (Embrasure) - မုၢ်ပဲတၢ်ထူၣ်ဖျါတဆူလၢတၢ်ဂူၣ်တီၢ်အကပဲလၢတၢ်ခးဖျါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. နၢၣ်လၢ တၢ်မၤလံာ်ထီၣ် အီၣ်တဖၣ်မုၢ်ဒီးသိးကပျဲဖျါအနီၣ်ဖျါလၢကခးထီၣ်ပဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

သ့ၣ်ခိၣ်စူ (Fraise) - မုၢ်ပဲကရၢၢ်လၢတၢ်မၤအီၣ်လၢသ့ၣ်က့ၢ်ကျိၤဖးထီၣ်လၢတၢ်မၤစူအခိၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်ဆဲးလီၤတစ့ၤအီၣ်အုၣ်တီၢ် န့ၣ်ဖးဒီးအချၢတကပဲ, မုၢ်ဒီးသိးကတြီဆၢပဲဒုးဒါအတၢ်ထီၣ်ဒုးဖိး(ထံ)သးကလၢသတူၢ်ကလံာ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကံၢ်ကပဲ (Glacis) - မုၢ်ပဲကံၢ်ကပဲလၢအဘီထီၣ်ပဲအဘၣ်လၢဖိး(ထံ)သးကလၢအသၢၤဝဲလၢတၢ်မၤအီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ် ဒီးစးထီၣ်အီၣ်ပဲလၢကျဲၤဒီးသးတကပဲဒီးအုၣ်တၢ်လီၤခိၣ်ယၢ်လၢအဆိၣ်ဘူးဖဲန့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

တီၢ်ဂူၣ်ဖျါ (Parapet) - မုၢ်ပဲဒုးတၢ်ဂူၣ်လၢတၢ်ဆီလီၤအီၣ်လၢတီၢ်ဂူၣ်ဖးဒီးအဖိခိၣ်မုၢ်ဒီးသိးကဒီးသးဒီးဖိး(ထံ)အပုၤသးဖိသ့ၣ် တဖၣ်ဒီးအတၢ်စုကဝဲၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအန့ၣ်အခါအတၢ်ခးဖိအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

သးခိးတၢ်အဒီးဖိ (Sentry Box) - မုၢ်ပဲတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဆဲးဆဲးဖိတခါလၢတၢ်ဘီထီၣ်အီၣ်လၢတီၢ်ဂူၣ်အဖိခိၣ်ဖဲတီၢ်ခိၣ်တဖျါစုာ် စုာ်အပူၤဒီးဒီးဖဲမူခိၣ်ကလံာ်သီၣ်ဂီၤတဘၣ်လီၤဘၣ်စးအဆၢကတီၢ်သးခိးတၢ်ကဆိၣ်ကဒုဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

